
中国共产党第二十次全国代表大会新闻中心记者招待会材料

在中国共产党第二十次全国代表大会新闻中心

记者招待会上的开场白

（2022年10月20日）

生态环境部
谢谢主持人！

各位记者朋友：

大家好！非常高兴和大家见面，在党的二十大隆重召开之际，就学习二十大精神，贯彻习近平生态文明思想、建设人与自然和谐共生的美丽中国介绍有关情况，具有重大意义。首先，我代表生态环境部，衷心感谢大家长期以来给予生态文明建设和生态环境保护工作的关心、理解和支持。

党的二十大是党和国家事业发展史上具有重大里程碑意义的大会。习近平总书记在二十大上的报告，深刻阐释了新时代坚持和发展中国特色社会主义的重大理论和实践问题，深刻阐明了未来一个时期党和国家事业发展的目标任务和大政方针，是我们党团结带领全国各族人民全面建设社会主义现代化国家、全面推进中华民族伟大复兴的政治宣言和行动纲领。报告对生态文明建设和生态环境保护工作进行了全面总结和系统部署，我们将认真学习、深刻领会、坚决落实。

党的十八大以来，习近平总书记站在中华民族永续发展的高度，以马克思主义政治家、思想家、战略家的深邃洞察力、敏锐判断力、理论创造力，大力推动生态文明理论创新、实践创新、制度创新，创造性提出一系列富有中国特色、体现时代精神、引领人类文明发展进步的新理念新思想新战略，形成了习近平生态文明思想。

习近平生态文明思想是习近平新时代中国特色社会主义思想的重要组成部分，是我们党不懈探索生态文明建设的理论升华和实践结晶，是马克思主义基本原理同中国生态文明建设实践相结合、同中华优秀传统生态文化相结合的重大成果，是以习近平同志为核心的党中央治国理政实践创新和理论创新在生态文明建设领域的集中体现，是人类社会实现可持续发展的共同思想财富，是新时代我国生态文明建设的根本遵循和行动指南。

过去十年，在习近平生态文明思想指引下，我们坚持绿水青山就是金山银山的理念，坚持山水林田湖草沙一体化保护和系统治理，生态文明建设和生态环境保护发生历史性、转折性、全局性变化。集中体现为“三个前所未有”。

一是决心之大前所未有。我们把“美丽中国”纳入社会主义现代化强国目标，把“生态文明建设”纳入“五位一体”总体布局，把“人与自然和谐共生”纳入新时代坚持和发展中国特色社会主义基本方略，把“绿色”纳入新发展理念，把“污染防治”纳入三大攻坚战，充分彰显了生态文明建设在党和国家事业中的重要地位，表明了我们党加强生态文明建设的坚定意志和坚强决心。

二是力度之大前所未有。我们从思想、法律、体制、组织、作风上全面发力，全方位、全地域、全过程加强生态环境保护。系统谋划生态文明体制改革，大力推进绿色、循环、低碳发展，着力打赢污染防治攻坚战，加大生态系统保护修复力度，坚定不移走生产发展、生活富裕、生态良好的文明发展道路。

三是成效之大前所未有。过去十年，我国以年均3%的能源消费增速支撑了平均6.6%的经济增长。全国地级及以上城市细颗粒物（PM2.5）年均值由2015年的46微克/立方米降至2021年的30微克/立方米，成为全球大气质量改善速度最快的国家。全国地表水优良断面比例达到84.9%，已接近发达国家水平。全国土壤污染风险得到基本管控。我国生态环境保护成就得到国际社会广泛认可，成为全球生态文明建设的重要参与者、贡献者、引领者。

在充分肯定过去五年和新时代十年我国生态文明建设成就的基础上，习近平总书记在二十大报告中深刻阐明中国式现代化是人与自然和谐共生的现代化，对推动绿色发展、促进人与自然和谐共生作出重大安排部署，为推进美丽中国建设指明了前进方向。我们将全面贯彻大会精神，坚持以习近平新时代中国特色社会主义思想为指导，深入学习贯彻习近平生态文明思想，不断开创生态环境保护工作新局面，以生态环境高水平保护推动高质量发展、创造高品质生活，为建设美丽中国、全面推进中华民族伟大复兴贡献力量。

我先向大家简要介绍这些，谢谢大家。
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Ministry of Ecology and Environment
Thank you, moderator.

Dear friends from the press media,
Greetings! It is a pleasure to meet you all. On the occasion of the 20th National Congress of the Communist Party of China, it is of great significance to have this opportunity to introduce to you our comprehension and implementation of the guiding principles of the Congress and Xi Jinping Thought on Ecological Civilization and building a beautiful China featuring harmony between humanity and nature. First of all, on behalf of the Ministry of Ecology and Environment, I would like to thank you for your long-term care, understanding and support for China’s endeavors in developing an ecological civilization and protecting the environment.

The 20th CPC National Congress is a milestone in the development history of the cause of the Party and the country. The report delivered by General Secretary Xi Jinping at the Congress elaborated on the major theoretical and practical issues in adhering to and developing socialism with Chinese characteristics in the new era, and clearly outlined the goals, tasks and major policies for developing the cause of the Party and the country in the years ahead. It is a political declaration and program of action for the Party to unite and lead the people of all ethnic groups in building a modern socialist country in all respects and advancing the great rejuvenation of the Chinese nation in an all-round way. The report also provided a comprehensive summary and systemic plan for the development of an ecological civilization, as well as the work in ecological conservation and environmental protection. We will study it conscientiously to gain a thorough understanding, and resolutely translate it into action.

Since the 18th CPC National Congress, General Secretary Xi Jinping, in light of the sustainable development of the Chinese nation, and with the acute insight, judgement and theoretical creativity of a Marxist statesman, thinker and strategist, has vigorously promoted innovation in theory, practice and institution on the development of an ecological civilization, and put forward a series of new concepts, ideas, and strategies that embody both Chinese characteristics and the spirit of the times and are intended to lead the progress of human civilization. Hence the formation of Xi Jinping Thought on Ecological Civilization. 
Xi Jinping Thought on Ecological Civilization is an important component of Xi Jinping Thought on Socialism with Chinese Characteristics for a New Era. It is an enhancement of existing theories and crystallization of past practices in the Party’s unremitting exploration in advancing ecological civilization; a major outcome from adapting Marxist tenets to China’s practices in developing an ecological civilization and its fine traditional ecological culture; an concentrated reflection of the practical and theoretical innovation in national governance by the CPC Central Committee with Comrade Xi Jinping at the core in the area of ecological civilization development; a common wealth of the human society in terms of sustainable development; and the fundamental guide for action in developing an ecological civilization in China for the new era.         
In the past decade, under the guidance of Xi Jinping Thought on Ecological Civilization, while staying true to the principle that lucid waters and lush mountains are invaluable assets (green is gold), we have been consistently applying a holistic approach to the conservation and management of mountains, rivers, forests, farmland, lakes, grassland and deserts. Our endeavors in developing an ecological civilization and protecting the environment have seen historic,  transformative, and sweeping changes, which are best reflected in three “unprecedented” aspects. 

First, unprecedented resolve. We have incorporated the following targets into corresponding overall goals or plans respectively: incorporating building a beautiful China into the goals for making China a great modern socialist country; ecological civilization advancement into the “five-sphere integrated plan”; harmony between humanity and nature into the basic policies for upholding and developing socialism with Chinese characteristics in the new era; green development into the New Development Philosophy; and pollution prevention and control into the “three critical battles”. All the above have fully demonstrated the importance of ecological civilization in the cause of the Party and the country, as well as our Party’s resolve and commitment to strengthening the development of an ecological civilization.

Second, unprecedented intensity of efforts. We have made efforts across the board, including theory, legislation, institution, organization and conduct and strengthened ecological conservation and environmental protection in all fields, regions and processes. We have made systemic plans to reform the structure for building an ecological civilization, vigorously promoted green, circular and low-carbon development, resolutely fought to win the battle against pollution, stepped up efforts in protecting and restoring the ecosystem, and stayed committed to a civilized development path that ensures increased levels of production, better living standards, and a sound ecology.

Third, unprecedented achievements. Over the past decade, China has sustained an annual average of 6.6% economic growth with an average 3% annual growth in energy consumption. The average concentration of fine particulate matter (PM2.5) in cities at and above prefectural level dropped from an annual average of 46 mg/m3 in 2015 to 30 mg/m3 in 2021, making us the country with the fastest improvement in air quality across the world. The proportion of state-controlled surface water sections with excellent and good water quality reached 84.9%, close to the level of developed countries. Nationwide, soil pollution risks have been basically brought under control. With the achievements in ecological conservation and environmental protection widely recognized by the international community,  China has become an important participant, contributor and champion in developing an ecological civilization globally.

While acknowledging the achievements made in ecological civilization advancement in the last five years and as well as the past 10 years into the new era, General Secretary Xi Jinping elaborated that the Chinese path to modernization has an essential requirement to promote harmony between humanity and nature, laid out major plans for fostering such harmony and facilitating green development  and charted the course for building a beautiful China in his report to the 20th CPC National Congress. We will fully translate the gist and spirit   of this Congress into action, steadfastly follow the guidance of Xi Jinping Thought on Socialism with Chinese Characteristics for a New Era, thoroughly study and act on Xi Jinping Thought on Ecological Civilization, so as to keep breaking new grounds in our work in ecological conservation and environmental protection, promote high-quality development and high standards of living through a high level of environmental protection, and contribute to building a beautiful China and realizing the great rejuvenation of the Chinese nation.
That’s my opening remarks. Thank you. 
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